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I ara acabem d’aprovar el pla Resistir Plus, amb 647 milions 
d’euros, en el qual hem inclós més de trenta CNAE del 
sector comerç, en base al rigor en el qual treballem, informe 
de Pateco, que identifica els subsectors més afectats per la 
crisi perquè persones autònomes i empreses del sector del 
comerç puguen accedir a estes ajudes. A més, de manera 
estructural, comptem amb el pressupost, 42 milions d’euros .

I el divendres passat, també li conteste, en el ple del Consell –
que supose que ho haurà llegit en premsa, perquè, si no, no 
entenc la pregunta– aprovàrem els bons comerç per a reforçar la 
reactivació del consum amb 5 milions d’euros, que en seran 10.

Senyor Carrasco, li ho dic per enèsima vegada, i una altra, i 
una altra, encara que vosté seguirà fent el seu discurs, que 
no vull ni catalogar-lo, estem centrats en treballar en la reac-
tivació de l’economia –s’albiren signes positius– i per a asse-
gurar bàsicament el futur de tota la ciutadania i, bàsicament, 
del sector comercial, com ja li he dit al principi, importantís-
sim per a tot el territori valencià .

I també, en reformar les polítiques de comerç, amb el 
disseny que estem desenvolupant des del pla estratègic del 
comerç i l’artesania, que marcarà el futur del comerç amb 
proximitat, digitalització i sostenibilitat. I amb diàleg continu, 
amb acord i consens. I tinga-ho clar, amb totes i cadascuna...

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

 . . .de les associacions comercials . I aixina estem treballant i 
seguirem treballant per a beneficiar el sector, altres sectors 
i, en definitiva, cohesionar tota la societat valenciana. 
(Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor conseller .

A continuació, tindrem la pregunta número 788, formu-
lada per la diputada Aitana Mas, del Grup Parlamentari 
Compromís, al conseller d’economia sobre comunitats ener-
gètiques locals.

Quan vullga.

La senyora Mas Mas:

Gràcies, president .

Bon dia, senyories .

Conseller .

Hi ha polítiques que marquen la diferència. Una diferèn-
cia que ens apropa al progrés, a les polítiques de desenvo-
lupament europeu i el més important, acomplir demandes i 
necessitats del poble valencià .

Demandes per les quals ja fa sis anys que aquest poble va exigir 
un canvi, el qual es va materialitzar amb l’entrada del govern del 
Botànic . Gràcies a la voluntat dels valencians i de les valencia-
nes, hui encara podem seguir apostant per posar en marxa polí-
tiques que canvien el present i que orienten el futur.

En aquest cas concret, la qüestió que motiva la formulació de 
la meua pregunta és un tema que s’ha convertit en eix de la 
nostra política i que hauria de ser-ho de qualsevol govern del 
món. Em referisc al canvi, a la transformació en clau sostenible.

I vull detindre’m en dir que no és que hem de canviar només 
alguns aspectes la nostra producció, de la nostra mobili-
tat o del nostre consum, sinó que hem de reinventar-ho. 
Hem de reformular de nou totes aquestes relacions perquè 
s’organitzen, posant en el centre sempre el nostre planeta.

Fet aquest incís, voldria centrar-me en un aspecte fonamen-
tal per a la transició ecològica, que és l’energia. L’energia serà 
un factor central en aquesta reorganització social i econòmica. 
Per tant, imprescindible potenciar els models de producció 
d’energia renovable, els quals ens permetran començar a rodar 
cap allò que és imprescindible per a garantir un futur digne.

Des del Grup Parlamentari Compromís, també tenim ben clar 
que l’aposta energètica passa per deixar enrere els combus-
tibles fòssils i les nuclears i passa també definitivament per 
apostar en gran mesura per les energies renovables .

D’altra banda, aquesta via és la més lògica per a nosal-
tres, tenint present que al final som una comunitat amb uns 
recursos naturals dels quals disposem, per tant, per a produir 
eixa energia neta, importantíssims.

Així mateix, entenem que la sostenibilitat no és l’únic dels 
aspectes que hem de canviar si veritablement volem donar 
una solució als problemes que del nostre sistema energètic 
se’n deriven .

L’accés també a aquest recurs és una qüestió tangencial en 
tant que marca la diferència entre les persones que poden 
gaudir dels beneficis que ens dona l’energia i dels que se’ls 
priva de fer-ho. I dic que se’ls priva, perquè, tot i no ser legal, 
s’han donat casos recentment de talls energètics a famí-
lies durant onades de fred. Fet intolerable i inassumible com 
a societat i que ens obliguen a posar tots els mitjans per a 
impedir que situacions així es tornen a repetir.

Les experiències passades ens han demostrat que no podem 
deixar a la sort cap tipus de servei o, si no, correrem el risc, 
el perill que a la llarga es creen enormes bretxes socials. Per 
això hem d’aconseguir un model de producció energètica més 
descentralitzat i menys dependent. Necessitem una manera 
de produir energia en què no siguen les grans empreses les 
quals determinen el camí, les que fixen el preu i, per tant, les 
que determinen qui es queda dins i qui es queda fora.

En aquest sentit, conseller, m’agradaria preguntar-li per les 
accions que s’estan realitzant des de la seua conselleria en 
virtut de les comunitats energètiques locals i fomentar així 
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les energies renovables i la descentralització i la democra-
tització de la producció d’energia.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyora Mas .

Quan vullga, senyor conseller.

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Moltes gràcies, senyor president .

Senyora diputada .

«Escándalo mundial», així descrivia en 2014 la portada 
del The New York Times la política energètica que es feia al 
Govern d’Espanya. No fa falta que li diga qui governava, no?

Venim d’eixe model del impuesto al sol, antirenovables i de 
pagar multes cada mes a Europa per incompliment de les 
directives energètiques.

La realitat del model energètic jo diria que, per sort, ara en 
aquestos moments és una altra molt ben diferent.

Des de 2015, hem fet de la transició energètica un dels 
eixos principals d’aquest govern i, ara, la Comunitat 
Valenciana lidera projectes com el que vosté ha preguntat, 
de comunitats energètiques locals.

L’accés a l’energia essencial per a la vida i l’activitat econò-
mica, com vosté també ha fet menció, ha de ser considerat 
efectivament com un dret bàsic i, per tant, apostem per una 
nova configuració del model energètic, on hem de posar en 
valor i potenciar les energies renovables a un marc clar. Jo li 
dic la DOD –distribució, ordenació i dimensió.

Les comunitats energètiques fomenten la participació ciuta-
dania, alhora que reduïxen les taxes de pobresa energètica i 
brinden oportunitats d’ocupació.

Així, les CEL contribuïxen plenament a la descentralitza-
ció i democratització, com vosté també ha dit, dels sistemes 
energètics i, a més a més, ajuden a fomentar un desenvolu-
pament econòmic i social sostenible, de proximitat, que al 
final capil·laritza i arrela en el territori, vertebra el territori.

En eixe sentit, la Comissió Europea estima que la genera-
ció d’energia per part de les comunitats energètiques podria 
suposar més de cinquanta gigavats d’energia eòlica i més de 
cinquanta gigavats d’energia solar en 2030.

Sota aquesta premissa, des de la conselleria d’economia 
sostenible i l’institut valencià de competitivitat –l’Ivace– 
hem liderat les accions per a aconseguir el desenvolupament 
i la implantació massiva de les comunitats energètiques 
locals en el nostre territori .

En 2020, vam ser pioners en la posada en marxa d’una línia 
específica d’ajudes a les comunitats energètiques en el que 
hem permés donar suport a set projectes d’energies reno-
vables en comunitats locals d’energia. Ajudes que en 2021 
hem multiplicat per quatre. Convocatòria oberta en aquest 
moment i que poden demanar fins el 31 de maig, on espe-
rem quadruplicar les ajudes. Ara, en compte de set, estaria 
bé tenir 28 i ja 30 projectes en marxa més.

A més, hem liderat tres manifestacions d’interés al Govern 
d’Espanya per a la creació de xarxes de comunitats energèti-
ques. I importantíssim, hem desenvolupat el Pla de foment de 
les comunitats energètiques locals que presentàrem el passat 
el 6 d’abril, amb l’objectiu que per a 2030 tots els municipis 
compten amb comunitats energètiques locals, i que és el resul-
tat del compromís d’un treball cooperatiu i col·laboratiu amb 
el sector, consumidors i consumidores i el cooperativisme. 
El pla contempla quatre línies estratègiques entorn les quals 
s’articulen diferents mesures que abasten des de les campan-
yes de sensibilització i difusió, bonificacions tributàries a través 
de l’IBI i altres taxes o la creació d’una plataforma on queden 
registrades totes les superfícies públiques i privades utilitza-
bles, així com la creació d’un observatori de barreres i treball 
normatiu, l’establiment de règims d’ajuda específics, amb 
finançament i ajudes a la instal·lació de sistemes de gestió de 
la demanda, i la creació d’un segell de verificació de les comu-
nitats energètiques locals, entre d’altres. El pressupost estimat 
del pla seran 20 milions. 20 milions que posarem nosaltres.

També volem complementar, i com ja he dit abans en una 
resposta, amb la captació de fons del mecanisme de recupe-
ració i resiliència integrat en el programa Next Generation. 
Sols en el món del cooperativisme hem demanat 842 milions 
d’euros. Per tant, sí això ve sí que capilaritzarem.

En definitiva –i acabe, president–, aquest tipus de comuni-
tats són essencials per a la transformació del model ener-
gètic i la lluita contra el canvi climàtic, i que a més repre-
senten oportunitats clares en termes d’activitat econòmica 
sostenible i creació d’ocupació ahí on toca, en la proximitat, 
en els nostres municipis .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor conseller .

Passem ara a la pregunta 776, formulada pel diputat Carlos 
Gracia, del Grup Parlamentari Ciudadanos, al Consell, sobre 
la posada en marxa del bo Comerç. La pregunta va a ser 
substanciada pel diputat Toni Woodward.

Quan vullga, senyor Woodward.

El senyor Woodward Poch:

Sí . Gracias, presidente .

Bueno, señor conseller, no sé si le ha tocado la pedrea o el 
gordo hoy, pero seguimos con preguntas .


